
 چالش های توئیتری مدیران اقتصادی  
روحانی و رئیسی

هشدارهای اقتصادی  جدی است
آرمان ملی – یاسمین طالقانی:چالش مدیران 
اقتصادی دولت های سیزدهم و دوازدهم پررنگ است و 
ظاهرا پایانی ندارد. ماجرا از چالش میان نوبخت رئیس 
سازمان برنامه و بودجه دولت دوازدهم با جانشینش در 
دولت سیزدهم آغاز شد و پس از آن این چالش توئیتری 
به عبدالناصر همتی رئیس بانک مرکزی دولت دوازدهم 
و منظور کشیده شد. در ابتدا نوبخت نوشت: »با انتشار 
۵/۳۱۱ هزار میلیارد تومان اوراق مالی دولت سیزدهم در 
کمتر از دوسال بیش از ۸ سال فعالیت دولت های یازدهم 
و دوازدهم، انواع اوراق مالی برای کسب درآمد منتشر 
کرد.« پس از آن داود منظور چنین پاسخ داد: »دولت آقای 
روحانی فقط در دو سال پایانی خود با انتشار اوراق، مالی 
بالغ بر ۳۰۰ هزار میلیارد تومان بدهی به جا گذاشت. دولت 
سیزدهم این بدهی ها را با انتشار اوراق مالی جدید در دو 
سال اخیر بازپرداخت کرد بدهی های خود را به نام دیگران 
فاکتور نکنید.« درهمین راستا وزارت اقتصادی در پاسخ به 
ادعای محمدباقر نوبخت درباره عملکرد دولت سیزدهم در 
انتشار اوراق مالی اسلامی اعلام کرد: مجموع مبالغ انتشار 
اوراق مالی اسلامی در دولت های یازدهم و دوازدهم مبتنی 
بر ظرفیت های قانونی، از سال ۱۳92 تا تاریخ ۱4 مرداد 
ماه سال ۱4۰۰ )زمان تحلیف رئیس جمهور در مجلس 
شورای اسلامی( حدود ۵۳۱ هزار میلیارد تومان و در مقابل 
مبلغ انتشار اوراق مالی اسلامی در چارچوب ظرفیت های 
قانونی، از زمان شروع به کار دولت سیزدهم )از ۱4 مرداد 
ماه سال ۱4۰۰( تا پایان سال ۱4۰۱، معادل ۳۰6 هزار 
میلیارد تومان است. از سوی دیگر احسان خاندوزی، 
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ پرسشی مبنی بر ادعای 
رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت دوازدهم درباره حجم 
انتشار اوراق در دولت سیزدهم، گفت: مقایسه ارقام مطلق 
و اسمی برای سال های مختلف مقایسه نادرستی به لحاظ 
تخصصی و کارشناسی است و این نحوه مقایسه جای 
تعجب دارد. پس از آن معاون رئیس جمهور در زمان دولت 
حسن روحانی با مخاطب قراردادن رئیس جمهور نوشت: 
گزارش ارسالی، حاکی از ادعای نادرست همکاران شما 
در بدهی ۵۳۵ همتی اوراق در دولت قبل است. نوبخت 
در ادامه تاکید کرد: با وجود ادعاهای مشابه در دو سال 
گذشته، جهت خاتمه دادن به این وضعیت، مقرر فرمایید 
در رسانه ملی، نماینده دولت و اینجانب در حوزه اقتصاد 

پاسخگوی مردم باشیم. 

   نوبت »همتی« و »منظور« شد
این روزها که بیشتر توجهات معطوف به جنگ غزه 
و مشکلات اقتصادی در داخل کشور است، یک چالش 
توئیتری میان دو مقام گذشته و حال کشور در جریان 
است. چالشی میان داوود منظور و عبدالناصر همتی که 
نفر اول، رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت سیزدهم 
و دیگری رئیس بانک مرکزی دولت دوازدهم! ماجرا از 
زمانی آغاز شد که همتی نوشت: »تأیید عدم تحقق ۳۰ 
درصد درآمد های بودجه دولت در ۷ ماه اول سال توسط 
رئیس سازمان برنامه و بودجه، با برداشت سنگین بانک ها 
از بانک مرکزی و در نتیجه رشد بی سابقه پایه پولی )چاپ 
پول( مطابقت دارد.  سلطه مالی دولت بر سیاست های پولی 
عملا دست بانک مرکزی را برای کنترل تورم بسته است.« 
منظور که حوزه کاری خود را مخاطب این نوشته همتی 
می دانست، این چنین به او پاسخ داد: »عدم تحقق کامل 
منابع عمومی در بودجه های سنواتی امری کاملا عادی 
است که در سال جاری با مکانیزم تخصیص مدیریت شده 
است. از قضا، بر اساس آمار سنوات قبل، سلطه مالی دولت 
بر بانک مرکزی در دوران تصدی جنابعالی کاملا مصداق 
داشته است!.« ماجرا به این دو توئیت ختم نشد و بار دیگر 
همتی نوشت: »حداقل از شما انتظار بود که صحبت های من 
را دقیق گوش می دادید. گفته بودم؛ سلطه مالی گرفتاری 
همه دولت هاست.  البته، رشد شدید بدهی دولت به بانک ها، 
مانده بیش از ۵۰۰ همت برداشت امروز بانک ها از بانک 
مرکزی و چاپ 2۸۰ همت )هزار میلیارد تومان( پول در 
یکسال، عملکرد دولت متبوع شما در این خصوص را بسیار 
شاخص کرده است! طبق آمار رشد پایه پولی منتهی به 
مرداد ماه 4۱ درصد بوده است. این بدان معناست که ظرف 
یکسال گذشته 2۸۰ هزار میلیارد تومان پول چاپ کردند؛ 
به عبارت دیگر ماهی 2۳ هزار میلیارد تومان پول چاپ شده 

و با این حجم نقدینگی مگر می شود تورم کنترل شود؟«

آرمان ملی – مطهره شفیعی: ممنوع الکارکردن بازیگران 
موضوع بحث روزهای اخیر است. حبیب ایل بیگی، معاون نظارت 
و ارزشیابی سازمان سینمایی با اشاره به بازیگرانی که کشف 
حجاب کردند، گفت: آنها به دلیل محدودیتی که برایشان وجود 
دارد، نمی توانند در فیلم های سینمایی بازی کنند. آثار قبلی شان 
به تدریج منتشر می شود که مالکان فیلم ها متضرر نشوند چون 
سرمایه زیادی خرج شده است. ولی از این به بعد نمی توانند در 
فیلم جدیدی بازی کنند. پس از آن در ۳ آبان، وزیر کشور در 
واکنش به ممنوع الکاری تعدادی از بازیگران تاکید کرد: »درباره 
ممنوع الکارشدن بازیگرانی که کشف حجاب کرده اند ما قبلا هم 
اعلام کردیم که حجاب قانون است و ما قانون را اجرا می کنیم و 
من چندین بار اعلام کردم که کار کردن برای کسانی که قانون 
را اجرا نمی کنند، امکان پذیر نیست.« در همان روز خبرگزاری 
»فارس« با استناد به اظهارات وزیر ارشاد نوشت: »به این 
ترتیب فهرستی شامل چندین بازیگر زن مطرح سینمای ایران 
ممنوع الکار خواهند شد. بازیگرانی چون باران کوثری، ویشکا 
آسایش، ترانه علیدوستی، کتایون ریاحی، پانته آ بهرام، هنگامه 
قاضیانی، پگاه آهنگرانی، مریم بوبانی، گلاب آدینه، فاطمه 
معتمدآریا، شقایق دهقان، افسانه بایگان، آبان عسکری و... در این 
فهرست قرار دارند.« برخی معتقد هستند تصمیم وزارت ارشاد 
درباره ممنوع الکاری بازیگرانی که حجاب را رعایت نمی کنند، 
صحیح است و تاثیرات خوبی در جامعه دارد اما برخی دیگر بر این 
باورند که این اقدامات حذفی نتیجه مثبتی ندارد و سبب ضربه 

به بخش هنر می شود. 

  واکنش مطهری به ممنوع الکاری بازیگران زن 
این موضوع با واکنش های زیادی همراه بود. علی مطهری، 
نماینده سابق مجلس از آن جمله است که دیروز نوشت: »منع 
فعالیت تعدادی از بازیگران زن به دلیل کشف حجاب در فضای 
پاییز ۱4۰۱ تکرار اشتباهات گذشته در برخورد با هنرمندان 
و یادآور برخورد اشتباه با مرحوم شجریان است که به خاطر 

اظهارنظری در فضای سال ۸۸ مغضوب واقع شد.« وی همچنین 
نوشت: »اگر این بازیگران حاضرند با پوشش اسلامی فعالیت 
کنند چرا باید مانع شویم؟ ضمن اینکه سن برخی از این افراد 
در حدی است که حجاب بر آنها واجب نیست. بسیاری از اینها 
با گفت وگو و محبت و نادیده گرفتن خطاها جذب می شوند. 
سیاست حذف به مجرد یک ناهماهنگی با نظام مانع توسعه 
کشور بوده است.« گفتنی است علی مطهری چندی پیش هم 
درباره حجاب گفته بود: »خیلی از این بی حجاب ها و بدحجاب ها، 
طرفدار بدن نمایی و عریانی و این چیزها نیستند. آنطور نیست 
که اگر آزادی کامل باشد، درصد زیادی از خانم ها بی حجاب 
بشوند. ولی به نظرم با همین وضعیت باید با تدبیر برخورد بشود. 
البته بخشی از این ماجرا ریشه اقتصادی و معیشتی دارد که واقعا 
زندگی برای مردم سخت شده است و عده ای از این راه می خواهند 
عکس العمل نشان بدهند. به شخصه معتقدم در ادارات و اماکن 
دولتی باید حجاب کامل رعایت بشود، در دانشگاه ها همین طور، 
در دبیرستان ها همین طور، اماکنی که خدمات عمومی ارائه 

می دهند همین طور.«
 

    از ناطق نوری و لاریجانی تا پزشکیان
فارغ از موضوع حذف بازیگرانی که حجاب را رعایت نکردند، 
اقشار دیگر که دارای جایگاه و حامیانی در کشور هستند هم به 
نوعی حذف شدند، مانند شجریان. علی مطهری پیش از این گفته 
بود: »در یک برنامه صداوسیما نام شجریان را حذف کرد. اگر ما 
به یک موضع سیاسی آقای شجریان انتقاد داریم، نباید آن را به 
همه عرصه ها سرایت دهیم. اینها سخت گیری  بی جاست. چند روز 
پیش این مطلب را به رئیس صداوسیما، گفتم؛ او گفت این کار را 
درست نمی دانم.« یا عادل فردوسی پور که کنارگذاشتن او سبب 
کاهش مخاطبان برنامه های ورزشی شد. البته این حذف ها تنها در 
عرصه هنر و ورزش نبوده است. جریاناتی برای رسیدن به قدرت 
تلاش زیادی برای خالص سازی کردند و در این مسیر اقداماتی 
انجام دادند که منجر به حذف یا کناررفتن چهره های موثر 

شدند، مانند علی اکبر ناطق نوری که مشی میانه او بارها سبب 
جلوگیری از اختلاف در کشور شد. او سال ها نماینده و رئیس 
مجلس، وزیر کشور، عضو مجمع تشخیص مصلحت و مشاور 
مقام معظم رهبری بود اما سعی کردند با اتهامات مالی وجهه او را 
تخریب کنند و محمود احمدی نژاد که درباره زندگی فرزندان او 
شبهاتی را مطرح کرد. همین موضوعات سبب شد تا ناطق نوری 
از عرصه علنی سیاست خداحافظی کند. علی لاریجانی هم مانند 
ناطق نوری نقش پررنگی درهدایت نیروهای سیاسی به سمت 
اعتدال داشت اما ردصلاحیتش در انتخابات ریاست جمهوری 
و طرح حضور دخترش در خارج ایران سبب شد صحنه را ترک 
کند. حتی این خالص سازان به آنانی که دلسوزانه برای پیشرفت 
کشور و آسایش مردم تلاش می کنند، نقد دارند مانند آنچه 
کیهان اخیرا درباره مسعود پزشکیان نوشت. »نماینده تبریز که 
جراح قلب است، چندی پیش به انتقاد از حقوق پایین پزشکان 
در ایران پرداخت و گفت: »آن طرف مرز 4۰ برابر این جا پول 
می دهند« و »در خارج پول دستشویی ۱/۵دلار است.« کیهان 
ظاهرا از مهاجرات پزشکان راضی است و خطاب به پزشکیان 
نوشت: »خب بزرگوار! اگر به ادعای شما چهل برابر بیشتر در آن 
طرف مرز می دهند، برای یک دستشویی رفتن هم چهل برابر بلکه 
بیشتر پول دستشویی می گیرند و این، غیر از هزینه های هنگفت 
زندگی عادی و مسکن و تغذیه و... است. حافظ می گوید »... می با 
دیگران خورده است و با ما سر گران دارد.« آقای پزشکیان از جمله 
طرفداران دولت سابق است که اصرار بر تصویب و اجرای هر چه 
زودتر برجام داشت و ضمنا اذعان کرد که برجام را نخوانده و از آن 
سر هم در نمی آورد. خروجی آن روند هیجان سالارانه، عوامانه و 
ضد امنیت ملی در حوزه اقتصادی، جهش تورم به نرخ 6۰ درصد 
بود که با همت دولت فعلی ۱4 درصد کم شده اما همچنان رقم بالا 
و آزاردهنده ای است. منتها آقای پزشکیان هنگامی که این چالش 
جدی شکل می گرفت، با اذعان به بی اطلاعی، در حال کف و سوت 
و هورا کشیدن برای بانیان تورم فعلی بود. به قول معروف؛ »گفتا 

ز که نالیم؟ که از ماست که بر ماست.« 
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گــــزارش

 پرواز شبانه بالگرد شینوک
 در رزمایش  اقتدار

در روز نخست رزمایش اقتدار ۱4۰2 نیروی زمینی 
ارتش بالگردهای شینوک برای نخستین بار اقدام به پرواز 
شبانه و جابه جایی نیرو کردند. هوانیروز ارتش جمهوری 
اسلامی ایران در مرحله پایانی رزمایش اقتدار ۱4۰2 نزاجا، 
عملیات رزم شبانه را با شرکت بالگردهای رزمی و پشتیبانی 
بر فراز منطقه عمومی نصرآباد برگزار کرد. در این بخش 
از رزمایش، بالگردهای 2۰6، اقدام به پرواز و شناسایی 
منطقه کرده و اطلاعات را به صورت برخط به مرکز کنترل 
فرماندهی ارائه داده و سپس بالگردهای کبرا با پرتاب 
موشک های هوا به سطح اقدام به انهدام مواضع نیروهای 
مهاجم کرده و اهداف مورد نظر را با استفاده از سامانه های 
دید در شب مورد اصابت قرار دادند. همچنین؛ در جریان 
مرحله نهایی روز نخست رزمایش اقتدار ۱4۰2 نیروی 
زمینی ارتش بالگردهای شینوک برای نخستین بار اقدام 
به پرواز شبانه و جابه جایی نیرو کردند. بالگردهای ترابری 
سنگین هوانیروز ارتش نیز اخیراً به سامانه های دید در شب 
مجهز شده اند. فرآیند تجهیز بالگردهای هوانیروز ارتش به 
دوربین یا سامانه های دید در شب در دهه 9۰ برای اولین بار 
آغاز و تا به امروز تعداد بسیاری از انواع بالگردهای هوانیروز 

ارتش به این سامانه ها مجهز شده اند. 

خبـــــر

ذره بین

حذف چهره ها به بهانه های متفاوت؛ از ناطق نوری تا بازیگران

تجربه شکست خورده با 
شجریان را تکرار نکنید!

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات به همه جریانات 
سیاسی، احزاب، گروه ها و اشخاص این اجازه را می دهد که در 
راستای رسیدن به موفقیت و پیروزی در انتخابات به معرفی و تبلیغ 
خود بپردازند و جامعه را در جهت حمایت از خود اقناع کنند. این در 
حالی است که برخی جریانات سیاسی جدای از این مساله و رسم 
معمول تحرکات دیگری را نیز برای تاثیر گذاری بر روند انتخابات 
انجام می دهند تا در نهایت نتیجه انتخابات را آن طور که می خواهند 
مطابق میل شان پیش ببرند. حضور در هیأت های اجرایی را می توان 
یک مورد از کارهای موثر در این خصوص تلقی کرد به شرطی که 
دولت مستقر با آن جریان سیاسی همسو و همراستا باشد. در همین 
راستا انتخابات مجلس پیش رو نیز از سایر ادوار پیشین انتخاباتی 
مستثنی نیست و طبق روال همه انتخابات ها در این دوره نیز شاهد 
تاثیر و نفوذهایی بر انتخابات هستیم و خواهیم بود. چه اینکه این 
حوزه در مرحله اول صرفا هیأت های اجرایی را شامل می شود که 
افراد بتوانند در گام اول از این هیات ها عبور کنند. اما در گام بعدی 
که بررسی صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان است به نظر می رسد 
که برای آنها شرایط به مراتب بهتر باشد. چرا که به جهت گرایش 
و رویکرد سیاسی آنها انتظار ردصلاحیت ندارند و منتظر حضور 
همه افراد خود برای حضور پر قدرت در انتخابات هستند. مشخصا 
اصولگرایان به ویژه تندروهای این جریان مثل جبهه پایداری و 
شریان نگرانی از جهت شورای نگهبان ندارند. بر خلاف اصلاح طلبان 
که یکی از مناقشات بحث برانگیزشان طی ادوار مختلف مجلس 
مساله نوع نگاه شورای نگهبان بوده است. حال به نظر می رسد 
از آنجا که جبهه پایداری، تندروها و دلواپسان دولت سیزدهم را 
همراه خود می بینند قصد دارند مجلس بعدی را هم به طور کامل 
در اختیار خود بگیرند و در این میان احتمالا از هر گونه تحرکات در 

جهت نفوذ در هیأت های اجرایی هم استنکاف نورزند تا در نهایت 
به منویات و اهداف خود دست پیدا کنند. 

   اصولگرایان مخنا تشکیل دهند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص انتخابات پیش رو 
اظهار داشت: تا چند سال پیش از جمنا صحبت می کردند حال 
طی روز های گذشته ساز و کاری به نام مبنا راه انداختند و به 
ذهنم رسید که اینها باید سازوکاری به نام »مخنا« هم راه اندازی 
کنند که مجمع خالص سازی نیروهای انقلاب هستند و به 
حذف افراد خواهند پرداخت. سیدمحمود میرلوحی به »آرمان 
ملی« گفت: همان مسیری که طی آن آقای لاریجانی را حذف 
کردند به این دوره نیز سرایت خواهد کرد و به نظر می آید شاهد 
اینگونه اقدامات خواهیم بود. وقتی می بینند چهره های توانمند 
و مورد اعتبار و اعتماد مردم احتمال رای آوریشان بالاست به 
سادگی آنها را حذف می کنند و یکسری افراد گمنام جبهه 
پایداری را روی کار می آورند. لذا طبیعی است که ملاک دیگر 
مثل گذشته چهره های معتبر و مورد اعتماد نیست و آنها حذف 
خواهند شد. عضو شورای شهر پیشین بیان کرد: یک زمانی ما 
اصلاح طلبان را به بهانه اینکه عضو حزب مشارکت بودید رد 
می کردند؛ اما کار به جایی رسید که آقای لاریجانی که همیشه 
با آنها بود را نیز حذف کردند. لذا این جدال ها به درون جریان 
اصولگرایی نیز کشیده خواهد شد. عضو حزب اتحاد ملت اظهار 
کرد: اختلافات اصولگرایان سر باز می کند و رقابت های دولت 
و مجلس نیز که شدت پیدا کرده و در ماه های آینده نیز بیشتر 
خواهد شد. میرلوحی تصریح کرد: من نیز پیش بینی می کنم 
و احتمال می دهم هیأت های اجرایی حالا که خیالشان از 

اصلاح طلبان راحت است سلیقه خود را متوجه رقبای درون 
جناحی خود کنند. 

    دولت به دنبال ورود نیرو های خودش به مجلس است
یک نماینده ادوار مجلس در خصوص فضای سیاسی معطوف  
به انتخابات اظهار داشت: خیلی از کسانی که ظرفیت حضور در 
انتخابات مجلس را داشتند، ثبت نام نکردند، این نشان از عملکرد 
گذشته نهاد های نظارتی و کنترلی بر انتخابات است. در عین حال، 
خیلی افراد هم روی به ثبت نام آوردند و خودشان را هزینه کردند 
و امیدوار به آینده کشور هستند. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی 
گفت: انتظار می رود که شورای نگهبان و نهاد های نظارتی پاسخ 
مثبتی به همگان بدهند و بگویند تغییر رویه و تفکر در اراده کشور 
حاکم شده است و کشور الا و  به لا دست یک گروه خاص نخواهد 
بود. کشور به سمتی رفته که برای همه مردم جا افتاده که حاکمیت 
دست یک قطب خاص است. رئیس فراکسیون مستقلین مجلس 
دهم بیان کرد: الان شاخص ها فقط این گونه نیست که طرفدار نظام 
و تابع ولایت باشید، شاخص های مهم این است که اگر در ستاد و 
دولت رئیسی بودی، تایید می شوی و اگر نبودی تایید نمی شوی. 
نماینده ادوار رشت در مجلس تصریح کرد: دولت به دنبال ورود 
نیرو های خودش به مجلس است و انتظار دارم که مقامات عالی 
کشور ورود کنند. وی افزود: موضوع دیگر،  همراهی هیات های 
اجرایی با جریان پایداری است. این نشان می دهد جبهه پایداری 
با رسوخی که در وزارت کشور کرده، نقش بی بدیلی داشته است. 
به نظر من، در انتخابات آتی، شرایط برای قالیباف و همفکرانش 
خیلی سخت می شود. جعفرزاده تاکید کرد: از قرار معلوم، جبهه 

پایداری جان و قدرت گرفته و میخ هایش را محکم کرده است. 

رویکرد دولت به انتخابات مجلس 

مجلس همراه یا انتخابات مشارکتی؟
      سیدمحمود میرلوحی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  احتمالا هیا ت های اجرایی سلیقه خود را متوجه رقبای درون جناحی خود کنند

      غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی:  دولت به دنبال ورود نیرو های خودش به مجلس است

خالص سازی یا حل مشکلات 
اقتصادی؟

پای خاندوزی دوباره به 
استیضاح باز شد!

در حالی که در هفته  گذشته نیمی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به وزیر 
امور اقتصادی و دارایی بابت مشکلات 
اقتصادی تذکر دادند، وی در تلاشی  برای 
برکناری رئیس اتاق بازرگانی بود. طبق 
آمارهای ارائه شده در هفته  پایانی مهرماه 
۱4۳ نماینده به وزیراقتصاد و دارایی تذکر 
دادند که تقریبا نیمی از نمایندگان را شامل 
می شود. این تذکرات لزوم عدم دریافت 
مالیات از کارانه پزشکان تا لزوم حذف کارمزد 
تراکنش برای دستگاه های کارت خوان 
صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای و 
لزوم اجرای تبصره ۱6 و ۱۸ بودجه ۱4۰2 
در حمایت از تولید و... را در بر می گرفت. 
این در حالی است که خاندوزی که همزمان 
سمت سخنگویی اقتصادی دولت را نیز بر 
عهده دارد، در این هفته نه با تلاش برای 
حل مشکلات که با سخنانش درباره  جلسه 
هیات نظارت و تلاش برای دریافت امضای 
همراهانش جهت عزل حسین سلاح ورزی 
روی خط خبر قرار گرفت. برخی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی البته دلیل این حجم 
تلاش برای چنین اقدامی را کلیدخوردن 
دوباره  استیضاح وزیر امور اقتصادی و دارایی 
می دانند. برخی اعضای اتاق بازرگانی نیز این 

نکته را در توئیت های خود اعلام کرده اند.
 

  آیا استیضاح جدی است؟
ردای  پیش  سال  دو  که  خاندوزی 
نمایندگی مردم تهران را بر تن داشت، البته 
پیش از این نیز یکبار تا پای استیضاح رفت 
اما مساله با بازپس گیری امضای از سوی 
برخی نمایندگان منتفی اعلام شد. افزایش 
بحران های اقتصادی از یک سو و عدم تحقق 
وعده های دولت از سوی دیگر همزمان با رشد 
بحران های معیشتی سبب شده است حالا 
اقتصاد به نقطه  افتراق مجلس و دولت تبدیل 
شود و نمایندگانی که دو سال پیش یکباره 
پشت سر دولت رئیسی ایستاده بودند، امروز 
برای رای جمع کردن تلاش می کنند نسبت 
به استیضاح وزیر امور اقتصادی و دارایی 
اقدام کنند. حالا جبار کوچکی نژاد، نماینده 
مجلس با انتقاد از  عملکرد وزیر اقتصاد در 
اجرای قانون بودجه، انتصابات رفاقتی و... از 
پیگیری طرح استیضاح وی در صورت عدم 
حل مشکلات خبر داد. وی با انتقاد از عملکرد 
وزیر اقتصاد به خانه ملت، گفت: عدم کارایی 
لازم در مناطق آزاد باعث شده تا این مناطق 
از اهداف پیش بینی شده فاصله گرفته و 
خاندوزی باید در این زمینه پاسخگو باشد. 
کوچکی نژاد افزود: خاندوزی هیچکدام از این 
موارد را اجرا نکرده و وجود سایر اشکالات، 
باعث شده تا در صورت تداوم این روندو عدم 
رسیدگی به انتقادات، طرح استیضاح وزیر 

اقتصاد مورد پیگیری قرار گیرد.
 

  تلاش برای خالص سازی به جای حل 
مشکلات 

در این فضا اما خاندوزی درباره  جلسه  
پرحاشیه  هیات نظارت توضیحاتی داده 
بود که روشن  می کند گویا خالص سازی 
در اتاق بازرگانی بیش از حل مشکلات 
و بحران ها برای وی واجد اهمیت است. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد جلسه 
شورای عالی نظارت برای برکناری رئیس 
اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: هم شخص 
رئیس جمهور و هم ستاد اقتصادی دولت 
به جد قایل هستند اگر به دنبال پیشبرد 
اهداف اقتصادی دولت در بخش تولید، 
سرمایه گذاری و صارات هستیم بدون کمک 
اتاق های سه گانه )تعاون، بازرگانی و اصناف( 
و انجمن های دیگر این اتفاق رخ نخواهد داد. 
مسائل شخصی و... این موضوع را تحت تاثیر 
قرار نخواهد داد. بر اساس گزارش منتشر 
شده از سوی خبرگزاری »مهر« وی اضافه 
کرد: نفع همه ما و اقتصاد عمل به قانون 
است. مصوبه ای که داشتیم تاکید بر وجهه 
غیرقانونی بودن رئیس اتاق است. او بیان 
داشت: با توجه به اینکه حدود ۱۰ روز قبل 
از برگزاری انتخابات یعنی ۱۷ خرداد نهاد 
نظارتی اعلام کرده بود که باقی افراد قابل 
تایید هستند اما در مورد یک شخص متعاقبا 
اظهارنظر خواهد شد. بعد از ۳ روز )قبل از 
انتخابات( مجدد اعلام شد که صلاحیت 
ایشان قابل تایید نیست. بنابراین مصوبه 
هیات عالی نظارت آن بود که مصوبات پیش 
از انتخابات اعلام می کردند. وی اضافه کرد: 
اول آبان مصوبه نوشته شد من امضا کردم. 
رئیس سازمان استاندارد هم امضا کرد منتهی 
زمان می برد که همه اعضای جلسه امضا 
کنند. به محض نهایی شدن وزیر صمت 
به عنوان رئیس هیات عالی نظارت مصوبه 
را اعلام خواهند کرد. البته این سخنان 
با واکنش اتاق بازرگانی همراه شد. اتاق 
بازرگانی در واکنش به سخنان خاندوزی 
اعلام کرد که این نشست صورت جلسه ای 
نداشته و امضای صورت جلسه به صورت 
دست گردان خلاف قانون است. باید دید در 
ماه های باقی مانده از عمر مجلس موقعیت 
خاندوزی از سوی همکاران سابق در معرض 

خطر قرار می گیرد؟ 

   مطهری: حجاب بر برخی از بازیگران 
به خاطر سن شان واجب نیست

 سردی مشارکت
در صورت عدم حل 

مشکلات  

بسیاری معتقدند یکی از مهم ترین مسائلی که باعث نارضایتی 
مردم شده وضع بغرنج اقتصادی است و همین مساله نیز موجب 
سردی جامعه نسبت به حضور در انتخابات است. در این راستا 
یک عضو حزب مؤتلفه اظهار کرد: برای حل مشکلات اقتصادی 
مردم اگر دولت اقدام لازم را انجام ندهد، ما همچنان با سردی 
مشارکت روبه رو خواهیم بود. حمیدرضا ترقی گفت: برای اینکه 
نسبت به عملکرد مجلس در میان مردم امید به وجود بیاید، 
برنامه هایی در نظر گرفته خواهد شد که با اعزام گروه های 
آموزش دیده تبلیغی، مردم در جریان فعالیت های مجلس و 
کارکردهای مثبت مجلس یازدهم قرار بگیرند تا بدانند در 
مجلس انقلابی گام های موثری در جهت حل مشکلات مردم 

برداشته شده است. 

صندوق رای 
در یک هشتم 

حوزه ها هوشمند 
می شود

برگزاری انتخابات به صورت الکترونیکی از ادوار گذشته 
مطرح بوده و هر دولتی وعده هایی در خصوص تحقق 
آن داده است که موفقیت چندانی حاصل نشده است. 
در این راستا وزیر کشور گفت: بسیاری از فرآیند ها 
الکترونیکی خواهد شد و در حال حاضر هم هست. قبل، 
حین و بعد از انتخابات ۲۵ فرآینده وجود دارد که غالب 
آن ها الکترونیکی است. احمد وحیدی گفت: در قانون 
پیش بینی شده است یک هشتم از حوزه ها با هماهنگی 
شورای نگهبان این گونه شود. ما درحال تعامل با شورای 
نگهبان هستیم این را حل کنیم و کار یک هشتم انجام 
شود تا ما بتوانیم گام به گام به سمتی برویم که شمارش آرا 

هم الکترونیکی شود. 


